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اخزبس انًشكض انذٔنٙ نهغٛشح انزارٛخ انًٕعٕد ثًذُٚخ كبيجشٚذط الإَغهٛضٚخ، انًغشثٙ نؾغٍ ثّٛ، أعزبر 

انزؼهٛى انؼبنٙ نًبدح انكًٛٛبء ثكهٛخ انؼهٕو ٔانزمُٛبد ثبنششٛذٚخ، كٕاؽذ يٍ أفعم يئخ ػبنى ثبنؼبنى نغُخ 

، ٔرنك ثبنُظش إنٗ إعٓبيبرّ فٙ رطٕٚش انًغزًغ انز٘ ُٚزًٙ إنّٛ ٔيؼّ عًٛغ دٔل انًؼًٕس، كًب 2013

 .عبء فٙ سعبنخ انززٕٚظ انزٙ ؽصهذ ْغجشٚظ ػهٗ َغخخ يُٓب

ثؾصٕنكى ػهٗ ْزِ انشٓبدح، َعًٍ نكى يكبَب فٙ ربسٚخ يشكضَب، َٔشٛذ نكى ثكفبءح ػًهكى، فبعًكى 

رمٕل انشعبنخ انًشفمخ ثذػٕح ثبعى " ٚغزؾك أٌ ٚزٕاعذ يؼُب، لأَكى عبًْزى فٙ رؾمٛك انزغٛٛش انًُشٕد

 .نؾغٍ ثّٛ نؾعٕس يُزذٖ انًشكض ثبنٕلاٚبد انًزؾذح الأيشٚكٛخ َٓبٚخ ْزا انشٓش

 يٍ عبيؼخ يٕلا٘ 2001، ٔدكزٕساِ انذٔنخ عُخ 94نؾغٍ ثّٛ، ؽصم ػهٗ دكزٕساِ انغهك انضبنش عُخ 

إعًبػٛم ثًكُبط، ٔنظ إنٗ انغبيؼخ يُز يُزصف انزغؼُٛبد كأعزبر ثبؽش، رمهذ ػذح يُبصت أكبدًٚٛخ، 

ػعٕ انٓٛئزٍٛ انؼهًٛخ ٔانجٛذاغٕعٛخ نغبيؼخ يٕلا٘ إعًبػٛم، سئٛظ ْٛئخ يزبثؼخ : ػهًٛخ، ٔعبيؼٛخ

انًٛضاَٛخ، ػعٕ يغهظ انغبيؼخ، يغؤٔل يغهك انكًٛٛبء ٔرمُٛبد صُغ انًٕاد انًزمذيخ، يؤطش لأثؾبس 

 .انذكزٕساِ، ٔػذد يٍ انًُبصت الأخشٖ

ّٕس ششاكبد يغ ػذد يٍ  اشزغم نؾغٍ ثّٛ فٙ يغًٕػخ يٍ انًشبسٚغ ػهٗ انصؼٛذ انذٔنٙ، ؽٛش ط

فشَغب، انجشرغبل، أنًبَٛب، انغٕٚذ، أٔكشاَٛب، انٛبثبٌ، انصٍٛ، : يخزجشاد انجؾش انؼهًٙ يٍ دٔل يخزهفخ

، كًب َشش يغًٕػخ يٍ الأثؾبس انؼهًٛخ ثؼذد يٍ انًغلاد انؼهًٛخ راد انشٓشح انؼبنًٛخ، ٔعبْى ...يصش

 .فٙ إَزبط ثؼط انكزت انؼهًٛخ
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ّٕس نؾغٍ ثّٛ يغًٕػخ يٍ الأثؾبس انًزؼهمخ ثًٕاد انطبلخ ٔانًغبل، خبصخ فٙ  ٔصٚبدح ػهٗ رنك، فمذ ط

ّٕس ْزِ انًٕاد انفٕعفبطٛخ  رطٕٚغ رهك انًشزمخ يٍ انفٕعفبغ لاعزخذايٓب فٙ يغبلاد ركُٕنٕعٛخ، كًب أَّ ط

ًّكٍ انًغشة يٍ الاعزفبدح أكضش يٍ صشٔارّ انطبلٛخ  ٔاعزخشط يُٓب يٕاد صعبعٛخ، ْٕٔ الاكزشبف انز٘ عُٛ

 .ٔعٛمهم يٍ ركبنٛف الاَزبط ٔعٛؾذ يٍ اعزٛشاد انًٕاد الأٔنٛخ

ٔثبنُظش إنٗ اْزًبيّ انذائى ثبنزؾٕلاد انًُبخٛخ، ٔاعزُضاف يصبدس انطبلخ انجزشٔنٛخ، ٔالاؽزٛبعبد انذائًخ 

إنٗ انًٛبِ يٍ أعم انغمٙ، اشزغم نؾغٍ ثّٛ كزنك ػهٗ رطٕٚش انطبلبد انجذٚهخ كبنطبلخ انشًغٛخ، ؽٛش 

فعلا ػهٗ أَّ ػًم يغ . عبْى فٙ رطٕٚش يٕاد فٕعفبطٛخ لاعزخذايٓب فٙ إَزبط ششائؼ انطبلخ انشًغٛخ

ػذد يٍ صيلائّ فٙ انًٛذاٌ، ػهٗ رؼًٛك انجؾش ثخصٕص انؼلالخ ثٍٛ اعزؼًبل انطبلخ انشًغٛخ ٔرؾهٛخ 

 .انًٛبِ ثبنًغشة، ْٔٙ الأثؾبس انزٙ لا صانذ عبسٚخ إنٗ ؽذ اٌٜ، ٔعزخشط َزبئغٓب لشٚجب

ٔرؼزجش ؽبفضا نهطهجخ ’ أرًُٗ أٌ ٚكٌٕ يب لًُب ثّ يٍ أػًبل ػهًٛخ رخذو يصهؾخ ثهذَب ٔرغبْى فٙ رطٕٚشِ"

 .، ٚمٕل نؾغٍ فٙ رصشٚؼ نٓغجشٚظ"ػصش انًؼشفخ:نهًضٚذ يٍ انؼطبء ٔ الإثذاع نًغبٚشح انؼصش

رغذس الإشبسح إنٗ أٌ انًشكض انذٔنٙ نهغٛش انزارٛخ ٚؼزجش يٍ أْى يشاكض َشش انغٛش انزارٛخ ثبنؼبنى، إلا أَّ 

رؼشض نهكضٛش يٍ الاَزمبداد يؤخشا، ؽٛش نى رُم شٕاْذِ ٔنٕائؾّ رمذٚش ثؼط انغٓبد، ٔيٍ ثُٛٓب 

 .ؽكٕيخ اعزشانٛب انغشثٛخ، انزٙ ؽزسد ثبؽضٛٓب يٍ انزؼبيم يغ ْزا انًشكض
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َظًذ عبيؼخ يؾًذ انخبيظ أكذال انشثبغ ٔثزؼبٌٔ يغ ػصجخ انشثبغ علا صيٕس صػٛش لأنؼبة انمٕٖ، 

انغجبق انذٔنٙ انغبيؼٙ الأٔل ػهٗ انطشٚك ثًشبسكخ يخزهف انغبيؼبد انًغشثٛخ ٔثؼط انغبيؼبد 

 .الأعُجٛخ، ٔانزٙ رشثطٓب ػلالبد ششاكخ يغ انغبيؼخ انًُظًخ

ٔلذ رًكٍ يُزخت عبيؼخ يٕلا٘ إعًبػٛم يٍ اؽزكبس انًشارت انضلاصخ الأٔنٗ فٙ فئخ انزكٕس، ؽٛش اؽزم 

انطبنت يؾًذ يفزبػ انخٛش يٍ كهٛخ الاداة ٔانؼهٕو الإَغبَٛخ يكُبط انًشرجخ الأٔنٗ فٙ ْزا انغجبق، 

ٔانطبنت يؾًذ ثُؾجٛت يٍ كهٛخ انؼهٕو يكُبط انًشرجخ انضبَٛخ، ثًُٛب اؽزم انطبنت ػجذ انؼبنٙ انجٕػضأ٘ 

 .يٍ كهٛخ انؾمٕق يكُبط انًشرجخ انضبنضخ

أيب فٙ فئخ الإَبس، فمذ رًكُذ انطبنجخ يشٚى ػٛبػ يٍ كهٛخ اٜداة يكُبط، يٍ اؽزلال انًشرجخ الأٔنٗ فٙ 

 . و5000ْزا انغجبق انذٔنٙ انغبيؼٙ الأٔل ٔانز٘ ثهغذ يغبفزّ 

ٔلذ ػشفذ ْزِ انزظبْشح انشٚبظٛخ رغطٛخ إػلايٛخ كجٛشح، رًضهذ فٙ ؽعٕس لُبح انغضٚشح انشٚبظٛخ 

 .ٔانمُبح الأٔنٗ ٔانمُبح انضبَٛخ ثبلإظبفخ إنٗ لُبح انشٚبظٛخ
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ٔأششف ػهٗ رزٕٚظ انفبئضٍٚ، انغٛذ سئٛظ عبيؼخ يؾًذ انخبيظ أكذال انشثبغ، ٔانغٛذ انكبرت انؼبو نُفظ 

انغبيؼخ، ثبلإظبفخ إنٗ انجطهٍٛ انؼبنًٍٛٛ لأنؼبة انمٕٖ ٔانؼذٔ انشٚفٙ، يٕلا٘ اثشاْٛى ثٕطٛت ٔخبنذ 

 .انغكبػ
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Sport   

Tennis de table : Le CODM, vers le doublé 

C’est aujourd’hui à 17h 30 Complexe Sportif de l’université Moulay-Ismaïl à 

Meknès, que va avoir lieu la finale de la Coupe du Trône de Tennis de Table (ping-

pong) entre le CODM et le Raja de Beni Mellal. 

 

Cette rencontre va être la revanche de la finale du Championnat du Maroc qui avait 

opposé à Rabat les deux formations et qui avait donné la victoire aux Codémistes sur 

le score de trois victoires à une. 

 

Les Meknassis, sous la conduite du Champion du Maroc individuel Aguida Rafik, 

vont essayer de remporter le doublé mais attention, les Mellalis sont durs à 

surprendre et peuvent créer la surprise. Les coéquipiers du docteur Mustapha 

Remmal doivent se méfier au maximum d’un sursaut d’honneur du R.B.M. Au 

CODM, l’équipe sera composée de Mustapha Remmal, Aguida Rafik, Lakbir Adil, 

Zrimeq et Youssf Rami. 

 

Le Raja de Beni Mellal, ne va pas pouvoir utiliser son joueur japonais lors de cette 

confrontation, vu que lors de la Coupe du Trône, les règlements de la F.R.M.T.T 

interdisent la participation d’un joueur étranger dans ce stade de compétition. 

 

Les Jalil Laâchmaoui, Saâd-Eddine et les autres Mellalis sont décidés à ne pas céder. 

 

Le complexe sportif de l’université Moulay Ismaïl va certainement vivre une 

ambiance de fête et va enregistrer la présence d’un nombreux public composé en 

majorité de scolaires et d’étudiants. 

 

Avant le coup d’envoi de la finale, une convention de collaboration entre l’U.M.T et 

la FRMT.T va être signée, et ce, dans le but de la formation des cadres dans cette 

discipline sportive et d’échange des expériences. 

A.CHRAÏBI  

6/21/2013 
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Semiotics in Morocco 
 

The Moroccan Association of Semiotics Studies (MASS) was founded in 2008 by a group of scholars belonging to the 

Universities of Fes, Meknes, Ifrane, Rabat, Agadir and Oujda. Mass has organized two congress in 2008 and 2010 and is 

preparing the third congress for November 2013 at the School of Arts and humanities, university of Meknes. The proceeding 

of the two congress edited by Mohamed Bernoussi are available. 

The purpose of Mass is to make it possible for Moroccan semioticens scholars to meet and share their ideas and skills. 

Besides, the association aims at opening semiotics research in Morocco to the international semiotics research by inviting 

scholars from all over the world for a week at the university of Meknes. 

Another purpose is to open Arabian semiotics research to the international research in the two perspectives. First it seeks to 

sensitize Arab scholars of the necessity to structure this field. Second, it aims to encourage the translation from, into Arab. 

  

 

  

These works comprehend the presentations submitted at the first congress of “the Moroccan Association of Semiotics” 

organized at the Faculty of Letters of Meknes in 2008, and those submitted at the second congress, organized at the same 

institution in 2008. 

http://semioticon.com/semiotix/files/2013/05/livre-1.jpg
http://semioticon.com/semiotix/files/2013/05/livre-2.jpg
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So, the reason behind organizing the first congress was to enable Moroccan Semioticians to meet each other, on the one hand, 

and, to discuss various pedagogical, academic and editorial problems dealing with Semiotic Research in Morocco, on the 

other hand. For this main reason, participants in this conference were requested to deal with the following themes: 

 Semiotic Research in Morocco: methodological problems 

 AraboMuslim Semiotics 

 The teaching of Semiotics at the Moroccan Universities 

 Editing Semiotic researches in Morocco 

 

Mohamed Bernoussi 

Mohamed Bernoussi is professor of French literature and semiotics at the school of arts and Humanity, Moulay Ismail 

University. He coordinates a research team within (Moroccan Group of Semiotics). He edited a special issue of Semiotica : 

the realm of Signs or the Semiotic research in Morocco. 

He has been a visiting professor at school of Arts and humanity of Fes, in the master entitled Mediterranean Culture since 

2010. In 2011 he started to lecture at Doctorat school of High Institute of Human Sciences at Bologna University. In 2012 he 

gave lectures to Master students on Moroccan Culinary Culture at Palermo University. For the time being, he conducts 

research on the body in the Arab and Muslim Moroccan Culture as well as on Moroccan culture in its diverse and 

problematic aspects: Amazygh culture, Muslim, Arab and Moroccan Jew cultures. 

 

He published The proceedings of the second moroccan congress of semiotics in 2011: On Moroccan Culture. A semiotics. He 

has a book under print entitled : Viator in Tabula. Culinary semiotics and traveling narratives. He has just finished a book on 

Moroccan Culture which encompasses several studies on the Body, the Oral Tradition, the Moroccan Culinary Culture and 

spirituality. 

Driss Bouyahya is a PhD candidate in Political Islam and Political Communication. He holds two Master degrees: one in 

Applied Linguistics from Phoenix University, Arizona. The second degree is in Communication from Moulay Ismail 

University, Meknes morocco. His field of interest is Political Communication, Intercultural Communication, Public relations, 

Post-colonial theory and Cultural Studies. 

http://semioticon.com/semiotix/files/2013/05/067.jpg
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He has published several papers in international journals. They are outlined as follows: 

 The use of humor in EFL classes (2012) 

 Teaching writing in Moroccan High schools (2011) 

 Students performance in writing between the culture of navigation and the rhetoric of academic writing (2011) 

 Street Harassment in Morocco: Meknes as a case study (2010) 

 Public Relations practice and Internet Use in Moroccan Companies : Aicha, Meknes as a case study 

His current projects are as follows. The first work is on Intercommunication within EFL classes: Conflict resolution between 

native teachers and Moroccan students. The second project is entitled: Islam-oriented movements’ political communication, 

PJD Morocco as a case study. 

 

Some members of the Moroccan Association of Semiotics with some invited french semioticians during the second congress 

organized at Meknes, November 2010. 

Mohamed Bernoussi is professor of French literature and semiotics at the school of arts and Humanity, Moulay Ismail 

University. He coordinates a research team within (Moroccan Group of Semiotics). He edited a special issue of Semiotica : 

the realm of Signs or the Semiotic research in Morocco. 

http://semioticon.com/semiotix/files/2013/05/066.jpg

